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ELS TUITS DE L’AJUNTAMENT
Segueix-nos al twitter per assabentar-te de tot el que passa al poble

@ajTeia13 de juny
L’escalador del Club Excursionista #Teià Dídac 
Zamora Saldaña ha quedat en segona posició en 
la primera prova de la Copa d’Espanya d’Escala-
da de Dificultat en categoria Sub-20 celebrada a 
la localitat madrilenya de Torrejón de Ardoz

@ajTeia 27 de juny
La jugadora d’escacs de #Teià Laura Toquero 
Gracia ha aconseguit la medalla de bronze amb 
la selecció catalana sub14 en el campionat auto-
nòmic d’Espanya que s’ha celebrat a Cantàbria

@ajTeia 10 de juliol
#Teià se suma a la campanya #Mullat2022 de 
suport a les 9.000 persones que tenen #Escle-
rosiMúltiple a Catalunya. La piscina organitza la 
recollida de donatius i un punt de venda d’arti-
cles a favor de la @FundacioEM

@ajTeia 11 de juliol
Els corresponsals del Casal de Joves van ajudar 
a cuinar i servir les taules de la tradicional arros-
sada de la Gent Gran. Després van fer un quinto 
i una sessió de ball per contribuir a finançar el 
viatge de fi de curs que faran a Londres

@ajTeia 21 de juliol
#Teià destina 52.000 al seu teixit associatiu. 
L’Ajuntament publica la convocatòria d’ajuts a 
entitats, clubs i esportistes per a 2022. El termi-
ni de presentació de sol·licituds finalitza el 2 de 
setembre

@ajTeia 25 de juliol
#Teià recupera la revetlla de Sant Jaume! Una 
setantena de persones celebra al Casal de la 
Gent Gran de ca la Cecília un sopar a l’aire lliure i 
música en directe. El seu impulsor era en Ramon 
Valls i va deixar de celebrar-se fa 30 anys

@ajTeia 1 de juliol
El Casal de Joves inaugura el programa d’estiu 
per a joves de 12 a 18 anys amb una oferta de 
tres setmanes d’activitats de tarda a la piscina, 
tallers i sortides

@ajTeia 7 de juny
El @TeiaF5 femení arrodoneix una temporada 
2021-2022 perfecta amb un doblet: l’equip s’ha 
proclamat campió de Lliga i de la Copa Catalu-
nya. Les noies no han encaixat cap derrota en 
tota la temporada, amb 174 gols a favor i única-
ment 17 en contra

@ajTeia 28 de maig
Prop de 200 persones, entre xics i grans, van 
participar en la festa de cloenda de les activitats 
extraescolars del Poliesportiu Municipal El Cim, 
que van incloure jocs inflables i, al final, una re-
mullada amb un canó d’escuma!

@ajTeia 17 i 18 de juny
L’Institut Turó d’en Baldiri i l’Escola el Cim ce-
lebren les respectives festes de fi curs amb la 
graduació de l’alumnat de 4t d’ESO i el comiat 
de 6è de primària. Les regidores Èrica Busto i 
Nicola Widmer feliciten els estudiants i els espe-
ronen a seguir formant-se

Ajuntament de Teià

Vivim des de fa anys les conseqüències del canvi cli-
màtic. Abordem un estiu amb molta sequera i climato-
logia adversa, que ens ha situat durant setmanes en un 
nivell extrem de risc d’incendis forestals, amb activació 
del nivell Alfa 3 del Pla INFOCAT. Per aquest motiu i 
de mutu acord amb els altres municipis vallesans i ma-
resmencs del Parc de la Serralada Litoral, hem hagut 
de tancar els accessos rodats i a peu al medi natural, 
coincidint amb l’onada de calor. 

Es tracta d’una mesura de prevenció i seguretat, 
sobretot pensant en la vida de les persones en cas 

d’evacuació, que es complementa amb d’altres com el Pla de Prevenció d’In-
cendis (PPI) –amb participació de l’Ajuntament, l’ADF i la Diputació de Bar-
celona–,  els plans de gestió forestal de l’Associació de Propietaris Forestals 
i el manteniment de les franges perimetrals de les urbanitzacions que anem 
fent any rere any des de la Regidoria de Medi Ambient.

Però l’estiu també és cultura. Per tercer any consecutiu, el Centre Enotu-
rístic i Arqueològic de Vallmora –que ha rebut les visites de la consellera de 
Cultura i de les directores generals de Turisme i Patrimoni Cultural– participa 
en el cicle Poesia i +. Per la seva part, els concerts de la Remor (i la Remoreta) 
comencen a recuperar el format prepandèmia. A més del jardí de can Pade-
llàs –al propietari del qual n’agraïm la disponibilitat– s’ha celebrat un concert 
de piano a can Barrera a càrrec del virtuós finalista del Concurs Internacio-
nal de Música Maria Canals, el director del qual, Jordi Vivancos, va assistir 
a la descoberta de les plaques del nou carrer dedicat a aquesta pianista i 
pedagoga, a Sant Berger, per acord de ple adoptat per unanimitat. 
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L’Ajuntament de Teià, amb el su-
port de la Diputació de Barcelona, 
està enllestint els plecs de prescrip-
cions tècniques per treure a concurs 
la contractació dels treballs de nete-
ja, conservació, manteniment, reno-
vació, condicionament i millora d’un 
centenar d’espais verds urbans, en-
tre parcs, jardins, places, vorals, mar-
ges, talussos, murs vegetals i roton-
des. També s’hi comprèn la cura de 
les jardineres i l’esporga dels arbres 
que formen part d’aquests espais, 
així com el manteniment de tota la 
xarxa de reg i de l’àrea de socialitza-
ció de gossos de can Llaurador.  

Les condicions de la licitació es ba-
sen en el Pla Director del Verd Urbà, 
un document elaborat l’any 2021 per 
una empresa especialitzada en pai-
satgisme, en coordinació amb la Re-
gidoria de Medi Ambient, que inclou 
un inventari de totes les zones verdes 
del municipi i n’especifica les caracte-
rístiques i l’estat actual en què es tro-
ben. El mateix Pla Director determina 
quin hauria de ser el grau de manteni-
ment de cada sector: alt (quinzenal, el 
35,5%), mitjà (mensual o trimestral, el 
28,5%), baix (semestral, el 14%) i molt 
baix (anual, el 22%). 

Punt de partida
El regidor de Serveis Municipals, 

Jordi Casanovas, explica que “la bri-
gada només disposa d’un cap i tres 
operaris de neteja i jardineria per 

realitzar el manteniment de 278.000 
m² de zones verdes”. Per això, des 
de fa anys algunes tasques s’encar-
reguen a diverses empreses, entre 
les quals hi ha el centre especial 
d’ocupació de la Fundació CEO del 
Maresme, que dona feina a persones 
amb discapacitat intel·lectual.

“Malgrat tot, aquests recursos són 
del tot insuficients per assolir els 
estàndars de qualitat que voldríem. 
Per aquest motiu, cal externalitzar-ne 
una part mitjançant un contracte ad-
ministratiu de serveis”, sostè el regi-
dor. “El volum de tasques a contrac-
tar i la continuïtat i periodicitat de les 
mateixes ha portat a contemplar un 
contracte global de manteniment de 
les zones verdes que unifiqui feines 
i criteris i que perduri en el temps”.

Dos lots
La intenció és licitar dos lots de zo-

nes verdes i deixar-ne la resta a càrrec 
dels Serveis Municipals, que manera 
que es puguin dedicar més esforços 
a la neteja de la via pública. El primer 

paquet englobaria 86 espais de Vallbe-
llida, la Vinya, el Castell, la Molassa, el 
centre urbà, la Plana i Sant Berger, amb 
una superfície total de 116.370 m2. El 
segon lot integraria 12 zones amb 
18.036 m2 de Rials i Vallmora-Garro-
fers, a més de 22.260 metres lineals 
de vorera, 11.330 més de carrer i 153 
exemplars d’arbrat viari. 

D’acord amb els criteris fixats en 
els plecs, el primer lot s’adjudicaria a 
una empresa de serveis, mentre que 
el segon s’atorgaria, també per con-
curs, una entitat d’economia social. El 
pressupost màxim de cadascun dels 
contractes s’ha estimat en 134.782 
i 32.945 euros anuals (IVA inclòs), 
respectivament. Aquests imports in-
clouen el subministrament a càrrec 
del concessionari de tots els mitjans 
humans i materials necessaris (com 
ara vehicles, maquinària i produc-
tes), que per al lot 1 consistiria en 
un equip de tres operaris amb dedi-
cació completa i dos encarregats a 
temps parcial, i per al lot 2 precisaria 
de cinc persones a temps parcial. g

L’Ajuntament licitarà la conservació de zones verdes

Arrangen dues rotondes i instal·len una zona d’ombra 
Recentment s’han enjardinat els 

giratoris de trànsit de can Gassó i 
Vallbellida, que participaran en el 
proper concurs a la millor rotonda 
de Catalunya que organitza el mo-
viment Viles Florides. L’actuació té 
com a objectiu emfasitzar els ele-
ments identitaris que els integren, 
com el Pi de l’Aqüeducte, que forma 
part del Catàleg de Patrimoni. El dis-
seny ha conjugat criteris de sosteni-
bilitat amb d’altres d’estètics –com la 
combinació de colors, formes i tex-
tures– i funcionals, com la instal·lació 
d’una malla antiherbes o l’ús de gra-
va volcànica i de restes vegetals com 

a encoixinat per retenir la humitat. 
Els treballs han suposat una inversió 
de 38.000 euros i inclouen la instal-
lació d’un sistema de telegestió del 
reg que permetrà monitoritzar el 
consum d’aigua per control remot.

El passat 15 de juliol es va instal-
lar la zona d’ombra del parc infan-
til de can Godó. Es tracta d’una 
estructura formada per sis bàculs 
que sostenen dos tendals que pro-
tegeixen del sol una superfície de 
123,5 m2. L’actuació respon a la 
petició dels usuaris d’aquest espai 
i ha suposat una inversió de 9.171 
euros.

En el futur, l’Ajuntament té pre-
vist condicionar la plaça de les Tei-
xidores i Ordidores i el torrent de 
can Mateu, així com efectuar una 
prova d’escocells verds al passeig 
de la Riera, entre d’altres d’actua-
cions. g
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En els darrers mesos, Teià ha refer-
mat el seu compromís amb la pau 
mitjançant diversos gestos i actes 
institucionals.

Ucraïna. El 18 de maig, el Consell 
Municipal de Cooperació va organitzar 
una trobada amb els ciutadans ucraïne-
sos que viuen a Teià i les seves famílies 
d’acollida. Després de la recepció ofici-
al a la sala de plens, els participants van 
compartir un refrigeri i van conversar 
amb els responsables municipals so-
bre qüestions pràctiques relacionades 
amb el mercat laboral, els tràmits bu-
rocràtics, les polítiques d’habitatge o 
l’aprenentatge d’idiomes.

Guerra Civil. El 28 de maig, Pablo 
Sanz i la historiadora Cristina Escrivà 
van presentar el llibre Mis recuerdos 
de niño en Teià, 1936-1939. L’autor, 
de 91 anys, rememora com era la vida 
dels infants i les famílies que van ser 
evacuades dels fronts de Madrid i Va-
lència davant l’avanç de les tropes fei-
xistes. A Teià va ser rebut i tractat “com 
un fill” durant tot el temps que va anar 
a estudi a can Wertheim, sota el patro-
cini de l’ambaixada de Suècia.   

Mestres voluntàries. El 18 de juny, 
l’alcalde i la regidora de Drets Civils es 
van desplaçar a Madrid per homenat-
jar, juntament amb la delegada de la 
Generalitat, Ester Capella, les mestres 
voluntàries de les colònies escolars 
de can Wertheim i can Godó durant la 
Guerra Civil. Tots tres han visitat als seus 
domicilis Josefina Miralles, Celia Sanz i 
Trini Sanz, acompanyades del seu ger-
mà Pablo. Amb motiu dels seus 100 

anys, Josefina i Celia van ser obsequia-
des amb una carta de felicitació, una re-
producció del signaculum de Vallmora 
i una colònia DO Teià d’Ainea Perfums.

Maria Canals. Coincidint amb el 
concert inaugural de música clàssica 
de la Remor, el 7 de juliol va tenir lloc 
la descoberta d’una placa en memòria 
de Maria Canals i Cendrós en el nou 
carrer de Sant Berger que a partir d’ara 
portarà el seu nom. 

D’aquests manera, l’Ajuntament do-
na compliment a l’acord unànime 
adoptat el 27 de gener que reivindi-
cava el vincle històric i afectiu que la 
pianista va mantenir amb Teià, i per 
la demanda social i política de femi-
nitzar el nomenclàtor i de “generar 
genealogia femenina per recuperar 
la memòria històrica i la contribució 
de les dones al municipi”. 

A més d’una àmplia representació 
municipal, l’acte va comptar amb la 
presència del grup d’opinió Dones 21 
i de diversos membres de l’Associació 
del Concurs Maria Canals, encapçalats 
per Jordi Vivancos. També hi era Roser 
Puigoriol, que va ser la seva primera 
deixeble de Canals i més tard va ser 
professora tota la vida a l’Acadèmia 
de Música Ars Nova fundada per ella 
i el seu marit, Rossend Llates, el 1948. 
Puigoriol, que té 92 anys i actualment 
resideix a Barcelona, va remembrar 
com eren les lliçons particulars que la 
pedagoga impartia a ca l’Americano, 
arran de la seva arribada al poble, pro-
cedent de Badalona, quan fugia dels 
bombardejos de la Guerra Civil. g

La Regidoria de Cicles de Vida i 
el Casal de Joves han impulsat la 
creació d’un estudi per gravar-hi 
podcasts amb l’objectiu incremen-
tar-ne l’oferta en català, amb una 
qualitat tècnica excel·lent. S’anome-
na Teià podcast i ocupa una estan-
ça perfectament insonoritzada a les 
dependències de l’Ajuntament. La 
sala es va inaugurar el passat mes 
de juny, amb una entrevista que Els 
Gurús van fer a l’influencer i tiktoker 
Gerard Querol, més conegut com a 
Gerry Querry, per explicar l’èxit de 
Tinder Cat. 

A partir de setembre, l’estudi 
s’obrirà a tots els joves del poble i 
més endavant s’ampliarà a altres col-
lectius. El seu funcionament és tan 
senzill que tothom el pot fer servir. 
Només cal escriure un correu a ca-

saldejoves@teia.cat per obtenir una 
clau del local i un document amb to-
tes les explicacions.

Els temes de conversa són abso-
lutament lliures i no hi cap periodi-
citat establerta. La voluntat és que la 
gent s’hi engresqui i més endavant 
puguin venir com a convidats autors 
de podcasts coneguts a fer xerrades 
i formacions sobre edició o redacció 
de guions, entre d’altres. 

En paral·lel, l’Ajuntament ha obert un 
canal d’Spotyfy –que també es diu Teià 
podcast– on s’aniran penjant tots els 
podcasts que es produeixin a l’estudi. g

Obren un estudi de podcast per a joves

Feminisme, solidaritat i memòria històrica
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Enguany, el Maridatge dels Sen-
tits ha obert la porta a nou projecte 
de la mà de l’Ajuntament, el Beauty 
Cluster Barcelona i el Grup Interdis-
ciplinar d’Investigació i Assessora-
ment de la SensoPercepció (GIIASP). 
El projecte s’anomena Aromateià i és 
una iniciativa pionera i engrescadora 
que reclama la participació de tota la 
població –infants, joves, adults i gent 
gran– i que pot convertir Teià en el 
primer poble olfactiu del món. 

Aromateià es va presentar el pas-
sat 24 de maig en el marc del Mari-
datge dels Sentits, amb la idea que 
vagi agafant volada de mica en mica 
al llarg d’un any sencer.

L’acte va aplegar una vintena de 
veïns i veïnes a l’Espai can Llaurador 
per escoltar les explicacions de l’al-
calde, Andreu Bosch, i del director 
del projecte: l’otorinolaringòleg Jo-
sep de Haro.

Mapes d’olors
L’objectiu és crear tres “mapes” 

amb la complicitat de tota la pobla-
ció: un sobre la predominança sen-
sorial del municipi, un altre d’olfactiu 
i un tercer que estableixi les olors 
més característiques de l’entorn 
quotidià (natura, espais públics, boti-
gues...) i les aromes predilectes dels 
seus habitants. “Es tracta de conver-
tir Teià en un poble que olora, que 
en té consciència i per això treballa 
aquest sentit de manera transversal”.

Més capacitats
Com a especialista en sensorialitat, 

De Haro va afirmar que “el món de 
les olors és infinit” i va assegurar que 
la gent que hi participi “s’enriquirà a 
nivell neuronal i tindrà més capaci-

tats, com qui estudia música”, ja que 
“quan potenciem un sentit ens ado-
nem que els altres també són neces-
saris”. 

Tests i enquestes
El projecte Aromateià es desplega-

rà durant tot l’any. Anirà del Maridat-
ge dels Sentits de 2022 al Maridatge 
del 2023 “perquè hi hagi temps de 
conscienciació real” entre la pobla-
ció. Durant tot aquest temps es faran 
tests, enquestes i proves a diferents 
llocs del poble, que es complemen-
taran amb un dossier que s’haurà de 
treballar a casa amb l’objectiu d’afi-
nar l’olfacte i de recopilar més infor-
mació. 

“És un treball d’interacció sensori-
al, de manera que els tests i enques-
tes ens permetran establir quin és el 
punt de partida del nivell de consci-
ència olfactiva en la nostra vida quo-
tidiana, a nivell individual i col·lectiu, 
i com aquests indicadors aniran evo-
lucionant a mesura que avancem 
etapes”, va explicar De Haro. 

Establiments col·laboradors
Per fer-ho més fàcil, el projecte 

comptarà amb un seguit d’establi-
ments i equipaments col·laboradors, 
on les persones que vulguin partici-
par-hi comptaran amb el suport dels 
seus empleats. És el cas de la Far-
màcia Teià, de La Unió i de l’Oficina 
d’Atenció a la Ciutadania de l’Ajun-
tament. També es convocaran jorna-
des específiques a l’Institut i ca la Ce-
cília, per arribar al públic adolescent 
i a la gent gran.  

Les persones participants hauran 
d’emplenar un formulari de consen-
timent, però totes les dades seran 

anonimitzades i tractades estadísti-
cament. “Com més gent hi col·labori, 
més franges d’edat abastem i més 
dispersió tinguem pels barris i urba-
nitzacions, millor”. En paraules del 
seu promotor, “serà un gran trenca-
closques que donarà un resultat mul-
tidimensional, que també ens dona-
rà pistes sobre l’estat anímic general 
de la població”.

Cicle de conferències
Per dinamitzar el projecte, ampliar 

coneixements i aguditzar l’olfacte, el 
programa d’Aromateià ha previst un 
cicle de conferències mensuals amb 
personalitats rellevants en aquest 
àmbit d’estudi. Totes les xerrades 
seran gratuïtes i se celebraran a La 
Unió, a les 19h. La primera sessió va 
tenir lloc l’1 de juliol, a càrrec del ma-
teix Josep de Haro. g

El primer poble sensorial del món

Programa de xerrades divulgatives ‘Aromateià 2022-2023’

16 de setembre Josep M. Gallés, químic

7 d’octubre Nacho Ramírez, perfumista

4 de novembre Francesc Montejo, aromista

2 de desembre Ivan Borrego, director general del Beauty Cluster

13 de gener Josep Anton González, metge de medicina preventiva i salut pública

7 de febrer Josep Lluís Berdonces, metge naturista

3 de març David del Rosario, investigador en neurociència

10 de març Juli Mauri de los Ríos, biòleg

14 d’abril Jordi Pigem, filòsof

5 de maig Josep Roca, sommelier
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L’any 2018 va néixer, sota el lema 
Fem Teià, la primera experiència de 
pressupostos participatius impulsa-
da per l’Ajuntament i dotada amb 
una partida de 100.000 euros. Des-
prés de superar les fases d’accep-
tació de propostes i de votació, els 
resultats de la convocatòria es van 
plasmar el 2019 amb l’execució dels 
10 projectes guanyadors, com la 
instal·lació d’una carpa al Casal de la 
Gent Gran, la climatització de l’Esco-
la El Cim o la construcció de diversos 
passos elevats de vianants.  

L’edició del 2019 va rebaixar de 16 
a 14 anys l’edat per poder-hi parti-
cipar, però el procés va quedar es-
troncat per l’esclat de la pandèmia, 
el març de 2020. En aquell context, 
l’equip de govern va ajornar-ne la 
fase de votacions i va reduir el pres-
supost a 50.000 euros, amb l’objectiu 
de destinar l’altra meitat a ampliar els 
ajuts socials al sectors de la població 
més afectats per la crisi.

El 2021 se’n va reprendre el fil, 
que s’ha anat descabdellant de mica 
en mica fins a donar lloc, al llarg de 
2022, a la concreció de les quatre 
propostes més votades:

• Magatzem escolar: S’han des-
tinat 7.500 euros a adequar com a 
magatzem els antics vestidors del 
col·legi El Cim. 

• Taula de ping-pong: El 6 d’abril, 
coincidint amb el Dia Mundial de l’Ac-
tivitat Física, es va col·locar una taula 
de tennis de taula davant del Casal 
de Joves que ha costat 5.000 euros.

• Gandules a la piscina: S’han in-
vertit 1.500 en la compra de 200 
hamaques, que se cedeixen gra-
tuïtament als usuaris de la instal-
lació. 

• Bosquet de Vallbellida: A prin-
cipis de juliol va quedar enllesti-
da la plantació de 25 arbres (pins 
pinyers, alzines i alzines sureres) 
i desenes d’arbustos i plantes de 
clima mediterrani (arboços, este-
pes, ginestes, espígol, sàlvia...). El 
cost dels treballs, que ascendeix a 
38.000 euros, inclou la instal·lació 
de reg automàtic, la naturalització 
del terreny mitjançant la seva ada-
patació topogràfica, l’arranjament 
del camí que uneix les dues plata-
formes del parc i el trasllat de les 
porteries de futbol.  

19 propostes
En aquests moments està en marxa 

la tercera edició dels pressupostos 
participatius, corresponent a 2022. 
El 27 de juny, la comissió plenària de 
seguiment va donar a conèixer les 19 
propostes finalistes en un acte pú-
blic celebrat a l’Espai can Llaurador. 
L’anunci va donar pas a la fase de vo-
tacions, del 7 al 28 de juliol, enmig 
de les crítiques de l’oposició. JxCat i 
GT sostenen que, en realitat, moltes 
propostes ciutadanes aporten solu-
cions a problemes estructurals, i per 
això consideren que haurien de for-
mar part del pressupost ordinari de 
l’Ajuntament. A més, aquests grups 
reclamen que s’hi destinin 100.000 
euros i que la periodicitat sigui anu-
al, i no pas biennal. g

Del 26 de juny al 29 de juliol, 177 
nens i nenes van participar en el Ca-
sal d’Estiu de Teià organitzat per la 
Regidoria d’Educació. El nombre to-
tal d’usos durant les quatre setmanes 
va ascendir a prop de 800, ja que les 
inscripcions podien ser setmanals o 
diàries.

En aquesta edició, el centre d’inte-
rès va ser el coneixement del poble 
i la seva història a través dels éssers 
fantàstics que viuen al municipi: el 
drac Baldiri i els seus amics Talia-
no, Elionor i Pere Noguera. De fet, 
els assistents van rebre la visita dels 

Gegants de Teià i van poder empro-
var-se diversos capgrossos.

Eixos pedagògics
Com sempre, el projecte pedagò-

gic del Casal es fonamenta en cinc 
eixos: autonomia i iniciativa, inclusió, 
solidaritat, felicitat i il·lusió.

A més d’anar a la piscina municipal 
cada dimarts i divendres, els infants van 
fer una nit de convivències –la Nit vora el 
foc, que va posar a prova els seus dots 
artístics– i tres sortides en autocar a la 
riera d’Arbúcies, el delta del Llobregat 
i una casa de colònies del Montseny. g

La participació dona fruits

177 nens i nenes xalen amb el drac Baldiri al Casal d’Estiu
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El 16 de juny, Nico Widmer va pren-
dre possessió de l’acta de regidora i 
va assumir fins al final del mandat la 
plaça que va deixar vacant Raül Mín-
guez el passat 19 de maig per raons 
de salut. Widmer ocupava com a in-
dependent el desè lloc en la llista de 
la candidatura electoral d’ERC-Com-
promís amb Teià del 2019.

La nova regidora va prometre el 
càrrec per imperatiu legal i va rebre 
el pin amb l’escut de Teià de mans de 
l’alcalde. Tant ell com els portaveus 
de la resta de grups municipals li van 
donar la benvinguda i li van desitjar 
“sort i encerts”. Els regidors i regido-
res també van tenir paraules de re-
cord per a Mínguez, a qui van tornar a 
desitjar una ràpida recuperació.

Nou cartipàs
L’entrada de Widmer obliga a mo-

dificar el cartipàs municipal i a reas-
signar les atribucions que ostentava 
el seu predecessor. 

D’una banda, la primera tinenta 
d’alcalde, Èrica Busto, assumeix la 
regidoria de Serveis Socials proce-
dent de Mínguez, i l’afegeix a les se-

ves competències sobre Habitatge 
i Cicles de Vida. En contrapartida, 
Busto transfereix a Widmer les àrees 
d’Igualtat i Drets Civils. 

En conseqüència, Nico Widmer 
serà la titular, a partir d’ara, de les 
regidories d’Igualtat i Drets Civils, 
i de Promoció Econòmica i Ocupa-
ció. g

El 9 de juny, els nois i noies que 
integren el Consell d’Infants de 
Teià van presentar públicament les 
propostes que han elaborat al llarg 
d’aquests mesos, amb la intenció 
que es facin realitat tan aviat com si-
gui possible. 

L’acte, obert a tothom, es va cele-
brar a la terrassa d’accés a l’Ajunta-
ment i va comptar amb la presència 
d’algunes famílies, a més de l’alcal-
de, Andreu Bosch, i de la regidora de 
Cicles de Vida, Èrica Busto. 

Quatre projectes
Des del seu rellançament després 

de la pandèmia i la seva constitució 
el passat 28 de febrer, el Consell 
d’Infants ha celebrat diverses sessi-
ons, com ara les sortides de camp 
Observem Teià per inspeccionar 
l’estat de la via pública, detectar 
mancances i plantejar millores i so-
lucions. En paral·lel, els 21 conse-
llers i conselleres s’han organitzat 
en comissions per desenvolupar 
quatre projectes, que van exposar 
amb l’ajut d’uns pòsters explicatius:

• Un grup va demanar que s’obrin 
els lavabos i els vestidors de la pista 
de bàsquet de l’Agrupació Esporti-
va Teià, i que algú els netegi, amb la 
intenció que els usuaris els puguin 
fer servir. 

• Un altre grup va identificar els 
graffitis i pintades ofensives que hi 
ha al poble i va proposar de substi-
tuir-los per murals creatius en parets 
públiques i façanes particulars, amb 
permís dels propietaris. 

• Un tercer grup aposta per im-
pulsar un col·lectiu de persones 
voluntàries que tingui cura de les 
mascotes de la gent que se’n va de 
vacances o que no se’n pot fer càr-
rec, i que es dediqui a passejar-les, 
alimentar-les i jugar amb elles. 

• Per últim, una altra colla va plan-
tejar la necessitat d’habilitar un 
camí escolar que incorpori un carril 
bici, des de la Riera fins al col·legi 
El Cim.

L’alcalde i la regidora van escoltar 
les explicacions dels representants 
infantils i van intercanviar-hi opini-
ons. Tots dos van considerar que 
les primeres peticions es podrien 
dur a terme a la tardor, ja que ara 
el Consell d’Infants farà vacances 
fins a l’octubre. En canvi, la quarta 
proposta és més complexa, ja que 
afecta l’estructura viària. Per això 
van advocar per treballar la proble-
màtica conjuntament amb la Poli-
cia Local i els Serveis Tècnics, en el 
marc del Pla de Mobilitat, per mirar 
d’actuar-hi durant el primer semes-
tre de 2023. g

Nico Widmer substitueix Raül Mínguez

El Consell d’Infants presenta quatre propostes
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El 13 de juliol va tenir lloc a Mata-
ró la signatura d’un conveni de col-
laboració entre el Departament d’In-
terior, l’Institut de Seguretat Pública de 
Catalunya, el Consell Comarcal i dife-
rents ajuntaments per dur a terme un 
procés selectiu unificat i constituir una 
borsa de treball de policies locals. 

Finalitat i avantatges
L’acord obeeix a la necessitat ex-

pressada reiteradament pels alcal-
des i alcaldesses del territori d’aten-
dre a les demandes de seguretat de 
la seva ciutadania amb la major ce-
leritat possible, en termes d’eficàcia i 
eficiència de recursos humans, mate-
rials i econòmics.

El conveni permetrà convocar i tenir 
operativa una borsa de treball unifica-
da d’agents perquè els ajuntaments 
interessats puguin contractar nous 
efectius i incorporar-los a les seves 
plantilles en el moment que ho ne-
cessitin, sense haver de convocar cap 
concurs ni fer cap tràmit administratiu.

Acord unànime
L’alcalde de Teià, en qualitat del 

conseller comarcal de Serveis als 
Municipis, ha estat un dels màxims 
valedors del projecte. Va ser ell qui 
va presentar formalment la proposta 
el 8 de febrer al Consell d’Alcaldi-
es, després de rebre el vistiplau de 
la Comissió de Policia de Catalunya 
que presideix el conseller d’Interior, 
Joan Ignasi Elena.

L’adhesió de Teià va rebre l’aval 
de tots els grups municipals en el 
ple del 19 de maig.  Aleshores, l’al-
calde va explicar que “el municipi 
sol·licitarà la provisió d’una plaça de 
funcionari, que haurà de fer la cor-
responent formació a l’Escola de Po-
licia”, i que més endavant farà ús de 
la borsa d’agents interins cada cop 
que sigui necessari.

Antecedents i recorregut
El conveni és fruit de tres anys de 

feina i negociació. El seu origen, 
però, és molt anterior, i es remunta a 

les peticions que va formular el Con-
sell d’Alcaldies als consellers Jor-
di Jané, el febrer de 2017, i Miquel 
Buch, el febrer de 2019, arran de 
l’onada de robatoris que es va viure 
llavors. En aquella ocasió, el Depar-
tament es va comprometre a posar 
en marxa una “prova pilot” de con-
tractació i borsa d’agents que servirà 
de model per a altres comarques. g

Teià s’adhereix a la borsa de treball d’agents de policia

La Policia Local intervé en diverses detencions

El 15 de maig, un dispositiu inte-
grat pels Mossos d’Esquadra i les 
policies locals d’Alella, Premià de 
Dalt i Teià va detenir set persones 
que prèviament havien tallat l’elec-
tricitat de diversos centres educatius 
per anul·lar les alarmes i robar-ne el 
material informàtic. Els autors podri-
en estar relacionats amb diversos 
furts a l’interior de vehicles.

El 21 de juny, la Policia Local, aler-
tada per un guarda del Parc de la 
Serralada Litoral, va obrir diligènci-
es per una infracció contra la flora 
a una persona que havia tallat 560 
quilos de llentiscle.

La matinada següent, una acció 
de patrullatge de la Policia Local va 
donar peu a una operació que va 
mobilitzar Mossos i agents del Mas-
nou i Premià de Mar i que es va sal-
dar amb onze detinguts en una zona 
d’hivernacles del torrent del Bou, 
quan es disposaven a robar en una 
plantació de cànem.

El 2 de juliol la Policia Local va 
identificar al pàrquing del Mercado-
na tres presumptes lladres que feien 
servir la tècnica del sembrador, con-
sistent a llançar unes claus o unes 
monedes als peus d’una persona i 
fer-li creure que són seves. 

Per últim, el 8 de juliol dues perso-
nes van ingressar a la presó acusa-
des d’un delicte contra la salut pú-
blica quan tractaven d’amagar 107 
quilos d’haixix en la carrosseria d’un 
vehicle que havien desmuntat en un 
garatge. g
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A finals de juliol Catalunya havia 
patit ja tres onades de calor que, 
sumades a la sequera i la manca de 
pluges, posen contra les cordes la 
supervivència dels nostres boscos 
com a ecosistema, a mig termini.

Davant d’aquesta amenaça i de 
l’elevat risc d’incendi, els municipis 
del Maresme i del Vallès Oriental 
que integren el Consorci del Parc de 
la Serralada Litoral han acordat con-
juntament un seguit de decisions per 
tractar de conjurar les situacions de 
perill. La via adoptada per fer-ho han 
estat les resolucions d’Alcaldia. 

Petards i fogueres
El 13 de juny, els ajuntaments van 

prohibir l’accés motoritzat i les aglo-
meracions de persones dins de l’es-
pai d’interès natural. Una setmana 
més tard, un nou ban municipal im-
pedia les fogueres privades per Sant 
Joan i Sant Pere i prohibia el llança-
ment de voladors, coets, fonts i bate-
ries de categoria F3 a cap indret del 
terme municipal, inclosos els domici-
lis particulars.

La nit de Sant Joan, l’Agrupació de 
Defensa Forestal (ADF) va apagar tres 
focs als contenidors dels carrers de 
Can Pau Valls i Marinada, i a un arbre 

del parc de can Godó, com a conse-
qüència de diverses bretolades.

Pla Alfa
El 14 de juliol, la Generalitat va acti-

var el nivell 3 del Pla Alfa davant el “risc 
extrem” d’incendi forestal i, en conse-
qüència, va dictar una resolució del 
Departament d’Interior que prohibia 
l’accés motoritzat al medi natural. L’en-
demà, tots els ajuntaments del Parc, 
en ús de l’autonomia municipal i en 
aplicació del criteri de prudència, van 
fer extensiva la mesura a tots els usu-
aris, incloent-hi ciclistes i passejants. 
Aquestes restriccions van mantenir-se 
en vigor fins al dia 26, coincidint amb 
el retorn de la situació al nivell 1.

Operatiu municipal
Com cada any abans de Sant Joan, 

l’Ajuntament va celebrar una reunió 
de coordinació entre els actors locals 
que intervenen en el Pla de Prevenció 
d’Incendis (PPI). Comandaments po-
licials, personal tècnic i el cap opera-
tiu de l’ADF van repassar el protocol 
d’actuació i van revisar l’estat dels ca-
mins i de la resta d’elements: les bas-
ses d’aigua són plenes, els hidrants 
funcionen correctament i les franges 
perimetrals estan enllestides.

Des de llavors, una desena de vo-
luntaris de l’ADF distribuïts en tres 
vehicles de primera intervenció han 
desplegat un dispositiu de vigilància a 
la muntanya. Fins al moment, s’han re-
gistrat dos conats d’incendi –l’1 de ju-
liol, al coll de can Gurguí, i el dia 10, al 
tram baix de la Riera– que van motivar 
la intervenció dels Bombers. A aques-
tes alarmes cal afegir-hi la conducta 
temerària d’un grup de persones que 
han estat denunciades pels Mossos 
d’Esquadra perquè el passat 17 de 
juliol van encendre una foguera en les 
proximitats del Turó d’en Baldiri. g

A principis de juny van finalitzar els 
treballs de manteniment de les fran-
ges de baixa combustibilitat en un 
perímetre de 25 metres l’entorn de 
les urbanitzacions d’Assumpció-Pa-
radís-Santa Fe, les Delícies i la Vinya-
Pi de l’Indià, que han suposat un de-
sembors de 13.627 euros, IVA inclòs. 

En total s’han repassat 11,27 hec-
tàrees de terreny. Els treballs tenen 
com a objectiu reduir el perill de 
propagació del foc en cas d’incen-
di forestal per tal d’evitar els danys 
a persones i immobles, i han inclòs 
la tala d’arbres, la poda inferior fins 
als 2,2 metres d’altura i l’estassada 
de matollar i la trituració de les res-
tes in situ; la recollida i neteja de tot 
el material vegetal en trama urbana; 
la retirada i gestió de deixalles (bos-

ses, llaunes, papers...) trobades en 
el decurs de la feina, així com l’eli-
minació d’espècies invasores com 
la canya, la figuera de moro o l’at-
zavara.

Manteniment biennal
L’any passat, Teià va completar 

l’obertura de totes les franges previs-
tes en els Plans de Prevenció de les 
Urbanitzacions (PPU), d’acord amb el 
Plànol de Delimitació aprovat el se-
tembre de 2016. 

A partir d’ara, l’Ajuntament té previst 
d’aplicar-hi un pla de treball de peri-
odicitat biennal. Per aquesta raó ha 
agrupat les franges en dos paquets, 
d’acord amb les seves característi-
ques (superfície, orografia, ubicació 
i coberta vegetal). D’aquesta manera, 

els anys parells, com el 2022, s’actu-
arà als veïnats de Assumpció-Paradís-
Santa Fe, les Delícies i la Vinya-Pi de 
l’Indià, i el anys senars es farà a Gran 
Vista, la Molassa i Sant Berger.

A més de la conservació de les 
franges, els Serveis Municipals han 
dut a terme altres treballs d’aclarida 
i neteja en diverses zones verdes i 
camins públics, com els marges del 
torrent del Molí. g

Un estiu de restriccions al bosc

Les franges de protecció contra el foc, a punt
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El 26 de maig es van anunciar els 
noms dels perfums guanyadors del V 
Concurs Internacional de Perfumeria 
Mouillette d’Argent, que enguany te-
nia la rosa com a nota olfactiva.

El premi del jurat en categoria 
general va ser per a la fragància A 
Touch of Rose, del perfumista fran-
cès Alexandre Vire. El guardó al mi-
llor perfum independent va ser per a 
At 7.00 AM, de l’alguerès Francesco 
Vidili. I el predilecte del públic va ser 
Nuit Envoûtante, de l’espanyola Ma-
ria Gil Villaescusa. Tots tres, presents 
a l’acte, van rebre un trofeu de plata 
realitzat expressament per la joieria 
Majoral, de mans de la perfumista 
Irene Gisbert; de la presidenta del 
Beauty Cluster Barcelona, Eva Lluch, 
i de l’alcalde de Teià, Andreu Bosch, 
respectivament.

Gran participació
Inicialment s’hi van inscriure 85 

perfumistes de 25 països. Finalment, 
es van rebre 51 mostres de perfums, 
de les quals el jurat en va seleccionar 
una dotzena. Aquestes composici-
ons van ser avaluades una a una per 
cadascun dels seus membres, i des-
prés van posar en comú les respecti-
ves valoracions.

Entre el 7 i el 24 de maig, les fra-
gàncies finalistes van ser exposades 
a La Unió de Teià i a diverses perfu-
meries d’Andorra, Barcelona, Bilbao, 
Mataró, Madrid i València perquè el 
públic pogués ensumar-les i votar la 
seva preferida. En aquest procés hi 
van participar prop de 600 persones.

Record i homenatge
La cerimònia de lliurament es va 

celebrar als jardins de Ca l’Antiga, 
amb gran assistència de públic, i va 
servir també per glossar la figura 
del president del jurat, el vilassarenc 
Rossend Mateu, recentment traspas-
sat. Per recordar-lo, els organitza-
dors de la gala van obsequiar a tots 
els presents amb una mouillette de 

porcellana impregnada amb Sweet 
Rose, un perfum creat el 2020 per 
Mateu. A més, l’alcalde va lliurar un 
obsequi institucional a Joan Mateu 
en record del seu pare i Irene Gis-
bert va llegir la carta de comiat que 
els seus familiars li van dedicar a títol 
pòstum.

Nota olfactiva de 2023
Rossend Mateu era un apassionat 

de la bergamota de Calàbria. Per 
aquest motiu, el tribunal del certa-
men va decidir que la nota olfacti-
va de la sisena edició del concurs 
sigui precisament aquesta planta 
fruitera que es caracteritza pel seu 
oli essencial, de perfum suau i notes 
cítriques. g

El 27 de maig va tenir lloc al teatre 
de La Palma la gala dels premis Ta-
lent Creatiu i Empresa de cartelleria 
i pàckaging que impulsa el Depar-
tament d’Educació entre l’alumnat 
de les escoles d’art de Catalunya, 
dins del seu programa d’innovació 
pedagògica. Els seus treballs es van 
poder veure del 7 al 29 de maig al 
primer pis de La Unió en el marc de 
l’exposició El perfum és la joia, la joia 
és la rosa.

Des de 2020, l’Ajuntament de Teià, 
Ainea Perfums i el Beauty Cluster pa-
trocinen dos “reptes” o propostes 
d’art: la creació d’una imatge gràfi-
ca conjunta per al Maridatge dels 
Sentits i el Concurs Internacional de 

Perfumeria, i la creació i desenvo-
lupament d’un pàckaging per a la 
comercialització dels perfums gua-
nyadors de 2021: Hana Matsuri, del 
japonès Yasuyuki Shinohara; Violet 
Saffron, del nord-americà Max Rossa, 
i Appalachin blue, de la bretona Céli-
ne Guivarc’h.

En aquesta ocasió, les premiades 
amb sengles regals per valor de 500 
euros van ser Lucía Argüello, de l’Es-
cola d’Art i Disseny de Sant Cugat, 
que va donar forma de rosa a les ta-
ques circulars de vi que les copes so-
bre deixen les estovalles, i Laia Martín, 
de l’Escola Pau Gargallo de Badalona, 
pel disseny “elegant, exquisit i mini-
malista” dels seus envasos. g

Alexandre Vire, Francesco Vidili i María Gil, 
guanyadors dels Mouillette d’Argent 2022

Reconeixements a Lucía Argüello i Laia Martín pels cartells i el pàckaging
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El 21 i 22 de maig Teià va viure el 
moment àlgid del Maridatge dels 
Sentits gràcies a la fira del perfum i la 
flor, i a totes les activitats enogastro-
nòmiques, lúdiques i culturals que es 
fan al seu entorn.

La inauguració oficial va comptar 
amb la presència del conseller Roger 
Torrent. El titular d’Empresa i Treball 
va tallar la cinta inaugural juntament 
amb l’alcalde, Andreu Bosch, i l’al-
caldessa del municipi agermanat de 
Massarosa, Simona Barsotti, acompa-
nyats de diversos representants del 
Departament d’Acció Climàtica i de 
l’àrea de Comerç de la Diputació de 
Barcelona, així com de la majoria de 
membres de la corporació municipal.

L’alcalde va definir el Maridatge 
com “una suma de complicitats” i va 
tenir paraules d’agraïment per a tot-
hom qui el fa possible: institucions, 
entitats del poble, viveristes, floristes, 
jardiners, perfumistes, restauradors 
locals i empreses patrocinadores.

Torrent va glossar l’esdeveniment 
com a “exemple i model de cap a on 
hem d’anar com a país” perquè con-
tribueix al desenvolupament cultural 
i sostenible del territori. El conseller 
va lloar “el treball silent de tot un any 
amb el teixit social i econòmic de la 
vila”, i va afirmar que “el Maridatge és 
una oportunitat per construir cohe-
sió social i identitat col·lectiva, i una 
expressió viva del que som i del que 
volem ser en el futur”.

Recepció oficial
Abans de passejar per la fira, Tor-

rent va ser rebut a la sala de plens, 
on va signar en el Llibre d’Honors. A 
continuació, l’alcalde va lliurar-li dos 
regals institucionals: una rosa de me-
tall feta al taller Oxydum de Teià i una 
rèplica del segell de plom de l’esclau 
Epictet trobat en les excavacions del 
celler romà de Vallmora. 

Tres dies després s’hi van afegir la 
consellera d’Acció Climàtica, Teresa 
Jordà, i el president del Consell Co-
marcal, Damià del Clot, que van assis-
tir al Sopar dels Sentits a quatre mans 
ofert per la xef Iolanda Bustos i el cui-
ner Francesc Rovira a Ca l’Antiga. 

Balanç positiu
Tot i que la calor del cap de setma-

na va portar menys públic de l’espe-
rat, la Regidoria de Promoció Eco-
nòmica en fa una valoració positiva. 
Després de l’impàs de la pandèmia, 
es va recuperar la decoració floral 
dels carrers del centre urbà i els jar-
dins engalanats d’algunes cases pai-
rals, així com la fira les paradetes del 
torrent de Casa Bru i la plaça de Sant 
Martí, que van aplegar 28 expositors 
de flors, fragàncies, orfebreria i arte-
sania local. 

A la plaça de Missa es va habilitar 
una zona per fer-hi tallers i un es-
pai amb carpes i taules per prendre 
l’aperitiu, amenitzat amb música en 
directe. Diumenge s’hi va celebrar 
la XXVI Trobada de puntaires, que 
va incloure un merescut reconeixe-
ment a la seva coordinadora, Ma-
ria Carme Gili. Ben bé al costat, la 
nau de can Torrents va albergar el 
Boulevard de les roses –una expo-
sició dels millors perfums de roses 
del món– i el restaurant Nou Antigó 
va acollir l’enotast de vins de la DO 
Alella.

A més, durant la setmana prèvia 
va tenir lloc la Ruta dels Sentits, una 
iniciativa enograstronòmica que va 
comptar amb la participació de deu 
establiments del municipi. La pro-
posta guanyadora, a ulls del públic i 
del jurat, va ser la rosa de mousse de 
cava amb cor de maduixa en pa de 
pessic de festuc elaborada pel Forn 
de Llenya Mateu.

Altres activitats amb força reques-
ta van ser la taula rodona i la de-
mostració d’art floral celebrades a 
La Unió, el maridatge de vins i xo-
colata organitzat pel Casal de Joves 
i l’espectacle de dansa contempo-
rània dirigit per Jordi Abelló i in-
terpretat per la ballarina teianenca 
Olga Lladó que va posar el punt i 
final l’edició d’enguany, al teatre de 
La Palma. El muntatge, titulat Senti-
ments brouillés, sentiments regirats, 
va comptar amb la col·laboració de 
la Fundació Ernesto Ventós i del mo-
dista Joan Ferran, i va ser llargament 
ovacionat. g

El Maridatge dels Sentits, una “suma de 
complicitats” i un “model a seguir”
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El passat 21 de juliol, la consellera 
de Cultura de la Generalitat, Natà-
lia Garriga, i el director dels Serveis 
Territorials, Andreu Felip, van visitar 
Teià, on van ser rebuts per l’alcalde, 
Andreu Bosch, i les regidores Èrica 
Busto i Olga Parra. 

A la sala de plens, Garriga va signar 
en el Llibre d’Honors i es va interessar 
pels equipaments i pels principals es-
deveniments culturals del poble, des 
dels més consolidats –la Festa Major, 
la Remor o el Maridatge dels Sentits– 
als més novedosos –com el festival 
de teatre i literatura Lletrescena i el 
projecte Aromateià. Com és costum, 
l’alcalde li va lliurar dos presents insti-
tucionals: un llibre sobre la vida i obra 
del dibuixant Antoni Batllori Jofre, així 
com una reproducció del signaculum 
de Vallmora.

A continuació, la comitiva es va 
dirigir al Centre Enoturístic i Arque-
ològic. Allí els esperaven l’arqueòleg 
i director del projecte Cella Vinaria, 
Antoni Martín, i la sommelier Rebeca 
Ruiz, del Consorci de Promoció Eno-
turística del Territori de la Denomina-
ció d’Origen Alella, per fer una visita 
guiada al jaciment i brindar amb una 
copa de vi.

Nous camps de ‘dolia’
La trobada amb la consellera co-

incideix amb la presentació per part 

de l’Ajuntament d’una sol·licitud de 
subvenció al Departament de Cul-
tura per avançar en la museïtzació i 
adequació al celler romà. 

Les actuacions previstes per a 
l’anualitat 2022-2023 consisteixen 
en la formalització d’un nou camp de 
dolia defossa a cel obert situat a la 
part central del jaciment, com a part 
del pla director del projecte Cella Vi-
naria redactat l’any 2004. 

En aquesta fase, els responsables 
del jaciment tenen previst encarre-
gar i instal·lar en el seu lloc original, 
d’acord amb els registres arqueolò-
gics, 24 rèpliques de dolia sencers, 
59 terços superiors i 73 tapes; tot, 
confeccionat artesanalment de la 
mateixa manera que es feia al segle 
II dC, segons models fotogramètrics 
en 3D.

El pressupost total previst per a 
aquesta fase ascendeix a 60.000 
euros, IVA inclòs. L’Ajuntament n’ha 
sol·licitat un ajut pel 80% de l’im-
port i preveu aportar-n’hi 12.000 del 
pressupost ordinari anual destinat a 
la gestió del patrimoni arqueològic 
municipal.

A més, l’Ajuntament ha demanat 
una altra subvenció a la Diputació 
de Barcelona de 45.000 euros dins 
del programa sectorial de millora de 
jaciments arqueològics locals amb 
valors patrimonials per reproduir un 

segon camp de dolia a la part inferi-
or, seguint els models del segle I dC.

Possible col·laboració
Des de fa un temps, l’Ajuntament 

de Teià i el Museu de les Cultures del 
Vi de Catalunya (VINSEUM) de Vila-
franca del Penedès estan en contac-
te per analitzar les possibilitats d’es-
tablir un acord de col·laboració que 
redundi en benefici dels dos equipa-
ments. Entre d’altres qüestions s’està 
valorant l’opció d’exhibir-hi algunes 
troballes exhumades a Vallmora que 
actualment es troben dipositades al 
Museu de la Nàutica del Masnou.

El passat 11 de maig, el director 
del VINSEUM, Xavier Fornos, va ser 
al jaciment de Teià per conèixer-lo 
de prop, i el 18 de juliol l’alcalde de 
Teià i les regidores Èrica Busto i Olga 
Parra van visitar a Vilafranca les no-
ves instal·lacions del Museu, encara 
en construcció. 

Turisme i Patrimoni
Totes aquestes converses tenen 

com a finalitat contribuir a projectar 
i dinamitzar el celler romà. En la ma-
teixa línia s’inscriuen les visites que 
van realitzar-hi les directores gene-
rals de Turisme, Marta Domènech, i 
de Patrimoni, Sònia Hernández, els 
passats 7 de juliol i 27 de juny, res-
pectivament. g

La consellera de Cultura visita Vallmora
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Repassem, a través del compte d’Instagram @ajteia, les principals cites cultu-
rals celebrades al poble a l’entorn de #SantJoan i la #Remor2022:

La cultura, en viu i en línia

1 de juny
• La Biblioteca can Llaurador celebra la Setmana de la Natura per alertar de 
la pèrdua de biodiversitat amb una xerrada sobre insectes i artròpodes; una 
sortida familiar ornitològica, i una exposició i un taller per conèixer el tritó 
del Montseny. 

3 de juny
• Gran expectació a La Unió per presenciar l’espectacle pluridisciplinari de 
música i pintura Pictofonies: Què sentim, a càrrec de la pedagoga Cori Mer-
cadé i del cor Scandicus.

12 de juny
• El parc de can Godó s’omple de públic diumenge a la tarda per presenciar 
l’espectacle de màgia i humor gestual Postcard, de Txema Muñoz, dins la 
programació mensual de la Regidoria de Cultura adreçada als infants. 

15 de juny
• L’alumnat de 6è de l’Escola El Cim convida tothom a la inauguració de l’ex-
posició La primera tira, amb treballs de còmic realitzats en el taller organitzat 
pel Fons Batllori i conduït pel ninotaire Toni Batllori. 

23 de juny
• La foguera de Sant Joan il·lumina el capvespre amb el foc de la Flama del 
Canigó portada des de Dosrius pels ciclistes i atletes del Club Excursionista, 
abans de donar pas a la revetlla organitzada per l’Associació de Veïns de 
Vallbellida.

2 de juliol
• El celler romà de Vallmora és escenari del concert de Nu Drama, Ariox i The 
Tyets, on ressona amb força el rap, el trap, el reggaeton i els gèneres urbans 
en català, gràcies a la col·laboració entre l’Ajuntament i el festival Poesia i +. 

7 de juliol
• Després de la pandèmia, el festival de música i patrimoni Remor retorna 
al pati de can Barrera amb un concert d’autors clàssics a càrrec del pianis-
ta xinès Antonio Chen Guang, finalista del Concurs Internacional de Música 
Maria Canals de Barcelona. 

13 de juliol
• La cantant mallorquina Maria Jaume signa, en el marc de la Remor, un re-
cital relaxant i restaurador en què presenta l’àlbum Voltes i voltes i repassa 
alguns temes del seu primer treball, Fins a maig no revisc.

17 de juliol
• Dàmaris Gelabert posa ritme a la Remoreta amb un espectacle engresca-
dor titulat Mou el cos, que va fer ballar a petits i grans. En acabat, l’artista va 
signar llibres i es va fotografiar amb tothom.

20 de juliol
• Las Karamba són un grup inclusiu format per sis dones de procedència 
diversa. Amb els seus ritmes llatins, van inundar d’energia i feminisme el jardí 
de can Padellàs i van aixecar l’auditori de les cadires. 

FEED DE CULTURA
Segueix-nos a Instagram per conèixer l’actualitat cultural
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A poc menys d’un any de les pròximes 
eleccions cal fer una valoració de la fei-
na realitzada del que portem d’any. Ho 
anunciàvem en el darrer ple abans de 
vacances, hem incorporat 511.000€ per 
inversions (pressupostos participatius, 
millores carrers, punts de llum a parcs, 
nou local per la policia local, reconversió 
a llums led de fanals, entre d’altres). Amb 
aquesta darrera incorporació, en aquest 
exercici de 2022 s’han incorporat un to-
tal d’aproximadament 2,950.000€ del 
romanent de tresoreria per destinar-lo, 
sobretot, a inversions. Això deixarà uns 
2.500.000€ en la tresoreria, necessaris 
per poder garantir la capacitat econò-

mica, pagar proveïdors i nòmines en els 
terminis adequats i passar sense ensurts 
els mesos en què no hi ha ingressos. 
Amb aquestes finances assegurem que 
sempre es disposi de diners a caixa i no 
ens endeutem de manera innecessària.

Anem cercant solucions als nous para-
digmes que van esdevenint: alternatives 
sostenibles per aquest canvi climàtic, 
desplegar les accions del Pla de mobi-
litat sostenible que inclou l’accessibilitat 
universal, la nova gratuïtat de l’alumnat a 
les escoles bressol que ens obliga a re-
plantejar els espais dels quals disposem, 
treball en equip amb la policia local per 
tal de garantir la seguretat i el benestar 

del municipi, estudi del sistema de re-
collida de residus per tal d’assegurar un 
bon servei, implementació de polítiques 
feministes, etc.

Seguim estant al servei de les perso-
nes perquè és aquest el motiu pel qual 
vam entrar a govern. No us deixeu en-
sabonar per aquells comentaris que ex-
pliquen la veritat a mitges o directament 
menteixen. Teniu tota la informació de 
la nostra feina al vostre abast ja sigui a 
través del web de l’Ajuntament o parlant 
directament amb els regidors i regido-
res de l’àrea.

Us desitgem bon estiu. Gràcies per la 
confiança.

Sempre al servei de les persones

L’any 2018 el Ple Municipal aprova la 
primera consulta popular sobre la des-
tinació de 100.000 euros en la partida 
d’inversions del pressupost municipal 
d’aquell any. La filosofia, ben entesa, 
amb que es va desenvolupar aquella 
consulta, es referenciava en el “Regla-
ment de Participació Ciutadana i Bon 
Govern de Teià”, que diferencia les 
modalitats de participació com poden 
ser referèndums, enquestes, audiènci-
es públiques, consultes populars i els 
processos participatius. Tots ells ben 
delimitats en la seva filosofia i funció.

Segons el Reglament de consultes 
de la Diputació de Barcelona, els crite-
ris que es presentin finalment a la con-

sulta han de ser de caràcter generalista 
i donar resposta a necessitats d’interès 
comú, amb viabilitat econòmica, i prio-
ritzant els projectes nous.

És clar que la consulta que proposa 
el govern municipal de CAT-ERC per 
als Pressupostos Participatius d’en-
guany, no compleix alguns d’aquests 
requisits. Per començar l’import il-
lusionant de 100.000 euros, destinat 
en l’exercici 2018, ha minvat fins als 
50.000 euros que el govern munici-
pal proposa aquest cop. Una davalla-
da que no s’entén, si es té en compte 
les moltes deficiències del nostre mu-
nicipi i el romanent de tresoreria de 
5.400.000 euros en el moment de co-

nèixer la liquidació de l’exercici 2021.
Però el que més pot indignar a la ciu-

tadania és que s’incorporen a la consul-
ta propostes que no són d’inversió, sinó 
d’obligat manteniment municipal, ja que 
corresponen molts d’ells a arranjaments 
de carrers o bé d’equipaments de titula-
ritat municipal. Això és desnaturalitzar la 
participació i utilitzar aquests pressupos-
tos municipals per què el govern s’estal-
viï incloure en el Pressupost Ordinari la 
conservació de carrers, adequació de la 
piscina o manteniment de l’escola bres-
sol els Galamons, quan el que hauríem 
de votar és sobre possibles propostes 
d’inversions i projectes nous que aportin 
benefici a tota la ciutadania.

Pressupostos participatius o deixadesa de funcions del govern municipal?

GRUPS MUNICIPALS
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És evident que l’actual sistema de re-
collida d’escombreries no funciona. Hi ha 
molts llocs on habitualment s’hi acumu-
len deixalles, espais que no estan nets, 
contenidors que estan plens a vessar 
més hores, i dies dels que correspondria, 
i passen els anys i no s’hi troba una solu-
ció. També és cert que l’ incivisme d’al-
guns ,que deixen objectes que s’haurien 
de portar a la deixalleria, tampoc ajuda.

Ara que l’actual contracte finalitza, 
l’Ajuntament treu una nova licitació, per 
un període d’execució de 3 anys, i pror-
rogable a 5. Com ja va passar en l’anteri-
or licitació, el govern pretén que la nova 
empresa millori el servei actual. Al nou 
plec del concurs, s’hi contemplen algu-

nes millores, com la recollida setmanal 
de la poda privada, o de voluminosos, 
entre d’altres, però  no tenim la seguretat 
que la nova adjudicatària sigui capaç de 
donar un gir al servei que tenim actual-
ment. 

El que si sabem és que el cost d’aquest 
nou servei, un 45% més alt del que té a 
dia d’avui, i aquest desmesurat augment 
repercutirà en els rebuts de les escom-
braries que paguem els vilatans. Altre 
cop a pagar nosaltres, precisament ara, 
amb l’actual moment que vivim, amb la 
desbocada inflació..

Ens hauria agradat que la regidoria 
de Serveis hagués treballat també altres 
escenaris,  com una gestió directa del 

servei creant una empresa pròpia, o bé 
mancomunar-lo, com ja fan alguns po-
bles veïns. La col·laboració de GT per a 
treballar aquestes propostes hagués es-
tat indubtable.

Lamentablement, el govern ha optat 
per seguir amb el sistema actual, un 45% 
més car, això si,  i no trencar-se massa el 
cap valorant possibles alternatives, més 
rentables i sostenibles.

Serà el pas dels mesos el que ens farà 
veure si seguim tenint un poble brut, o 
realment hi ha millores considerables. El 
que si que tenim clar a dia d’avui es que 
ens tocarà gratar-nos la butxaca per pa-
gar més impostos.

Que tingueu tot@s un bon estiu

Recollida d’escombraries, una assignatura pendent

En l’últim butlletí municipal, vam po-
der observar com Cat-ERC i JxCat es-
calfaven motors amb suposats greuges 
contra Catalunya que tants bons rèdits 
els ha donat fins ara, sense importar 
si gestionen bé o malament. A un any 
de les pròximes eleccions municipals 
de 2023 seguiran la mateixa estratègia 
per a mantenir-se en el poder munici-
pal uns i recuperar-lo els altres. 

Una altra mostra d’això és aquest ple 
de juliol on nostre grup municipal ha 
presentat una moció per a l’accessibi-
litat universal amb l’objectiu que s’es-
tableixi dotació pressupostària per a 
2023, perquè els nostres veïns amb di-

versitat funcional tinguin les mateixes 
oportunitats per a l’ús d’instal·lacions 
municipals com, per exemple, la pis-
cina municipal, no sent aprovada pel 
vot en contra de Cat-ERC i l’abstenció 
del PSC.

En canvi, sí que van sortir aprovades 
les dues propostes del govern muni-
cipal d’Acord social per a l’amnistia i 
autodeterminació i una altra sobre els 
fets ocorreguts a la frontera de Meli-
lla….

Cal tenir present que el que vota-
rem al maig de 2023 és si estem satis-
fets amb la neteja i manteniment dels 
nostres carrers, si impostos com l’IBI o 

Plusvàlues han de pujar o baixar, si és 
raonable que un permís d’obres trigui 
3 mesos a concedir-se, transició eco-
lògica: carregadors elèctric vehicles i 
normativa plaques solars molt estricte, 
si els que no van ser capaços d’articu-
lar consens amb el nostre pla urbanís-
tic tombat per la justícia han de liderar 
el nou, si uns pressupostos participa-
tius han d’estar nodrits de propostes 
que l’ajuntament està obligat a rea-
litzar, quines inversions considerem 
prioritàries, quin model públic-privat 
de escola bressol volem, com podem 
millorar el benestar dels nostres veïns 
i de les famílies…

Municipalisme de saló

Al Ple de juliol, una interessant moció 
de Cs va portar a debat les queixes que 
el govern municipal ve rebent per la falta 
d’adaptació de la piscina a l’ús per perso-
nes amb mobilitat reduïda.

Des del PSC enteníem que calia rectifi-
car la moció, perquè aquesta proposava 
solucionar el problema de la piscina fent 
un “Pla de mobilitat”, però tals plans abor-
den l’accessibilitat dels passos de vianants, 
voreres i parades de bus; com ja ho fa el 
“Pla de mobilitat” aprovat al Ple de març. 
Per això vam proposar elaborar un “Pla 
d’accessibilitat universal”, adreçat a la resta 
d’espais i edificis municipals.

JUNTS i GT van votar “Sí” a la moció. 
Però ERC va imposar el rebuig total de la 

moció, dient que l’Ajuntament s’esperarà 
al moment que decideixi reformar cada 
equipament i, per ara, es seguirà oferint 
ajuda als usuaris que la demanin.

Des del PSC apostem per un pla d’acces-
sibilitat que fixi un calendari d’actuacions i 
treballi proactivament en un Teià inclusiu, 
que faciliti a tothom la màxima autonomia.

D’altra banda, el PSC vam comuni-
car que, per raó del seu cost, hem hagut 
d’abandonar l’acció judicial amb la què 
perseguíem que l’Ajuntament es fes tam-
bé propietari de la nova pista de bàsquet. 
L’immoble fou adquirit pel Club de Bàs-
quet l’any 1961, mitjançant la implicació 
d’autoritats franquistes com Joan Antoni 
Samaranch i una subscripció popular de 

les habituals en aquella època. Al PSC 
pensem que si ara l’Ajuntament s’ha gastat 
mig milió d’euros en la nova pista i durant 
75 anys la mantindrà, pagarà al Club les 
assegurances, el 50% dels beneficis que 
s’obtinguin..., la pista bé havia de ser tam-
bé propietat de tot el poble.

Però allò que va ocupar l’atenció pre-
ferent d’ERC, secundada per JUNTS i GT, 
foren una moció per l’amnistia dels inde-
pendentistes encausats pels tribunals i una 
moció imputant al govern d’Espanya els 
esgarrifosos actes (comesos realment pel 
Marroc) en la frontera de Melilla. Aquestes 
mocions se sumen a moltes altres que, un 
Ple darrera altre, consumeixen el temps i 
recursos de l’Ajuntament.

¿Y cómo es él? ¿A qué dedica el tiempo libre? (José L. Perales)



MERCAT MUNICIPAL DE TEIÀ
QUALITAT I PROXIMITAT

CARN I AVIRAM 
Núria Sánchez
Telèfon i WhatsApp 
696 035 099

HORARI
Matins  

De dilluns  
a dissabte

             de 8 a 14 h

Tardes  
Dimarts  

i divendres 
             de 17.30 a 20 h

ATENEM 
TAMBÉ  

COMANDES  
PER WHATSAPP

SERVEI  
A DOMICILI

Som el teu mercat!

PEIX FRESC
El Pescador
Telèfon i WhatsApp
608 571 222

FRUITA I VERDURA
Irene Ribas
Telèfon i WhatsApp 
617 469 124 

FRUITA I VERDURA
Lina Ruano
Telèfon i WhatsApp 
640 659 907


